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معاون اول قوه قضائیه:
توجه به تکالیف مقرر در سند تحول قضایی 

ضرورت دارد
معاون اول قوه قضائیه بر ضرورت توجه به تکالیف مقرر در سند تحول تاکید 
کرد. حجت الاسلام مصدق گفت:  قاضی، مدیردفتر و منشی شعبه و همه ما باید 
محاسبه کوچکی با خود انجام دهیم که چه مشکلی از مردم را حل کرده ایم. وی 
عنوان کرد: افتخار ما آن است برخی از قضات تا پاسی از شب پرونده را به خانه 
می برند و رای می دهند. این وظیفه اصلی ماست که ارباب رجوع را به عنوان ارباب 
تلقی کنیم و فرقی نمی کند که متهم، شاکی و مطلع باشد. معاون اول دستگاه 
قضا بیان کرد: ارباب رجوع یعنی صحبت با کسی که، ولی نعمت ماست. مردم، 
ولی نعمت کارگزاران هستند و اساسا کارگزاران آمده اند که برای مردم خدمت 
کنند.وی ادامه داد: در این جلسه جمع شده ایم که از مدیری از مدیران قوه قضائیه 
تکریم کنیم که در طول این دو سال و اندی زحمات بسیار کشیدند. مهندس 
فروزان مهر با همکاران خود واقعا تلاش کردند که معاونت مالی پشتیبانی و 
عمرانی قوه را نظام مند کنند و این کار را انجام دادند. معاون اول قوه قضائیه اظهار 
کرد: یکی از معاونت های بسیار مهم و اثرگذار قوه قضائیه به ویژه در این مقطع، این 
معاونت است و آقای فروزان مهر زحمات زیادی کشیدند که از ایشان و همکاران 
وی تشکر می کنم و آرزوی موفقیت برای ایشان در سمت جدید در سازمان برنامه 
و بودجه دارم. ضرورت توجه به تکالیف مقرر در سند تحول در رابطه با موضوعات 
مرتبط با این معاونت، ضرورت توجه به محورهای شش گانه مندرج در حکم 
ریاست قوه، ضرورت برنامه ریزی در راستای اجرای تکالیف قانونی این معاونت به 
صورت روشن و هدفمند و ذکر زمان مشخص برای اجرای این برنامه ها، همکاری 
با سایر معاونت ها از مهم ترین انتظارات معاون اول قوه قضائیه از معاون مالی، 
پشتیبانی و عمرانی قوه قضائیه بود. مصدق همکاری میان معاونت ها را یک اصل 
در دوره تحول و تعالی دانست و گفت: نکته بسیار مهم که انتظار ما از معاون مالی 
پشتیبانی است توجه ویژه به رفاه کارکنان قضایی و اداری است. از معاون مالی 
انتظار داریم که این بنیان را ادامه دهند تا برنامه خوبی برای ۱۴۰۱ داشته باشیم.

دریچــه

بی خانمان ها هم حقوق دارند
ادامه از صفحه یک / معتقدم در عین حال که ممکن است ویژگی های 
فردی در ظهور و بروز این پدیده تاثیر داشته باشد اما بی خانمانی را نمی توانیم 
محصول ناکارآمدی و ضعف خانواده و یا محصول ضعف و ناکارآمدی سیستم 
مدیریت در کلان کشور بدانیم؛ چراکه بخشی از اینها معلول همین مشکلات و 
ضعف ها هستند. اگر فرصت کنیم سری به سامان سراهای شهرداری تهران بزنیم 
یا در پارک ها یا جاهای مختلف، متوجه می شویم که خیلی از این بی خانمان ها 
افرادی نیستند که هیچ توانایی یا قابلیتی در گذشته نداشته باشند یا الان هم 
ندارند. انتظار این است که بی خانمان شدن مانع دسترسی شان به حقوقشان 
در حوزه بهداشت، درمان، امنیت، تغذیه و موضوعات دیگر هم نباشد. مردم 
هم با نگاه تنفر یا ترحم به این افراد نگاه نکنند بلکه زاویه دیدمان را نسبت به 
بی خانمان ها تغییر دهیم. در همین دوران کرونا مددکاران اجتماعی را داشتیم 
که در لابه لای برف ها این افراد را پیدا می کردند و مشخص نبودند که زنده یا 
مرده هستند. در همین سامان سراهای شهرداری گشت های خدمات اجتماعی 
شهرداری تهران، محور کار با مددکاران اجتماعی است گرچه سازمان های 
بین المللی هم چه در داخل کشور و چه در سایر کشورها در این حوزه فعالیت هایی 
را انجام می دهند تا دسترسی این افراد به برخی از خدمات را تسهیل کنند. به 
امید روزی که بی خانمان ها نباشند یا کمتر باشند ولی اگر بی خانمان داشتیم، 
بی خانمانی به منزله پایان زندگی شان قلمداد نشود و مسئولیت ما در قبال 
این افراد با تامین سرپناه های موقت و تغذیه به گونه ای انجام گیرد که شاهد 

مرگ ومیر بی خانمان ها در جامعه مان نباشیم.

دیدگــاه

گــزارش
چالش همیشگی مسئولان با ایران باستان 

 آقای ضرغامی چرا نقدی را 
نقد نمی کنید؟ 

 وزیر میراث فرهنگــی پیش تر در نقد سفر 
روحانی به ایتالیا گفتــه بود چـرا در آن سفر 
هنگامی که رئیس جمهور و تیم همراهش  برای 
بازدید از موزه رم از مجسمه سردار رومی دیدن 
کرده اند، همراهان روحانــی، عکس به خاک 
افتادن شاهان رومی به پای شاهان ایرانی 
)شاپور اول که او داریوش اول خواند( در نقش 
رستم را به ایتالیایی ها نشان نداده اند تا نمایش 

عزت ایرانی باشد.
آرمان ملی- امید کاجیان: اظهارات ســردار نقدی 
درباره ایران باستان، هخامنشیان و ساسانیان طی این روزها 
با واکنش های متعددی، البته نه چندان از سوی مسئولان 
رسمی کشور بلکه از سوی چهره های سیاسی و مردم مواجه 
شده است. پلید نامیدن هخامنشیان بی آنکه به پادشاهان 
نیک سرشــت آن همچون کوروش و یا مبارزانی همچون 
آریوبرزن و یارانش که در مقابل دشــمن یونانی و اسکندر 
مقدونی تا پای جان ایستادند، اشاره شود و بیان اینکه گویی 
کشور دو دستی تقدیم دشمن شده و یا ماجرای اینکه آیا 
نقدی اعلام کرده که بعد از ساسانیان مغول آمده یانه؟ - البته 
که اگر هم چنین نگفته باشد بازهم نوع بیان او آن گونه است 
که به هر حال ساســانیان میدان را به دشــمن داده اند که 
خود این هم معنادار به شمار می آید – با نارضایتی بخش 
قابل توجهی از افکار عمومی روبه رو شــده است. البته این 
نخستین بار نیست که سردار نقدی با اظهاراتش خیلی ها را 
می رنجاند، او پیش تر هم اعلام کرده بود که »اصلا شخصیتی 
به نام کوروش وجود ندارد و ساخته و پرداخته دیگران است 
و این چهره تنها برای رابطه ایرانیان و یهودیان علم شــده 
است!« به هرروی انکارهای تاریخی نقدی و یا حمله به آنچه 
در ایران باســتان رخ داده موضوع تازه ای نیست. متاسفانه 
باید گفت پیش تر هم برخی نقل قول های انتسابی به بعضی 
مقامات شاخص کشور در رسانه ها حواشی بسیاری داشت، 
مثل وقتی که یکی از مقامات رده  برتر کشــور که تجربه 
بالاترین جایگاه های مدیریتی ایران را داشته زمانی در یک 
سخنرانی دانشگاه شریف اظهارداشت: »ایرانیان قبل از اسلام 
مردمانی بی سواد، بی فرهنگ و در کل وحشی بودند که در 
عین حال خود نیز علاقه داشتند که بی سواد باقی بمانند.« 
یا زمانی که یکی دیگر از مقامات بســیار مهم در تمام این 
سال ها گفت: »بشر غیر از اســلام همان حیواناتی هستند 
که روی زمین می چرند و فساد می کنند.« با جست وجوی 
این عبارات می توان به جایگاه این گویندگان پی برد. آنچه 
متاسفانه در رویکرد برخی از مسئولان به نظرمی آید، انکار 
افتخارات و بخشی از تاریخ ایران که ایران باستان نام دارد، 
است. این موضوع را نه فقط در ســخنان تند بعضی از آنها 
بلکه در نوع نگاه عده ای به تعدادی از سنن و مراسم ایرانی 
نیز شاهد بوده ایم. به طور کلی بخش ایران باستانی تاریخ ما 
از سوی گروهی مخرب و یا متاسفانه به اشتباه در تقابل با 
بخش دینی و مذهبی دیده می شود و همین نگاه ناصحیح 
به تقابل ها دراین زمینه دامن زده است. از این رو است که 
مثلا درباره بزرگداشت کوروش موضع گیری از سوی عده ای 
صورت می گیرد و یا در مورد مراسم نوروز عده ای بی اطلاع از 
تاریخ و فلسفه چرایی آن بسیاری از مراسمش را به خرافات 
نسبت می دهند  و تخریب می کنند.   از دهه های گذشته که 
کسانی مانند آیت ا... مطهری از مراسمی مانند چهارشنبه 
سوری با عنوان»خریت های پدران ما!« یاد می کرد تا امروز 
که عده ای روز به روز بخشی هایی از سنت نوروز از چهارشنبه 
سوری تا سیزده بدر تا سفره هفت سین را زیر سوال می برند، 
می توان ردپای برخی تقابل های خواسته و ناخواسته را دید. 
نکته قابل تامل تر در ماجرای اخیر این بود که در میان همه 
کسانی که صاحب منصب هستند تا به امروز به نظر می آید 
اسفندیار اختیاری نماینده ایرانیان زرتشتی در مجلس از 
معدود مسئولانی باشد که به این مسئله واکنش نشان داده 
و اظهارات نقدی را آسیب زننده به همبستگی ملی توصیف 
کرده است ولی خبری از واکنش های باقی مسئولان لااقل در 
رسانه ها نیست. اختیاری در پاسخ به اینکه  هخامنشان پلید 
نامیده شدند گفته نقوش تخت جمشید همه نشانه پاکی 
و بزرگی است. پیشــینه تاریخی این کشور بیش از ۸۰۰۰ 
سال است که متاسفانه مورد تاخت و تاز کشورهای مختلف 
قرار گرفته اســت ولی این، دلیلی بر نادیده انگاری زحمات 
بزرگان این کشور نمی شــود. ایرانیان، بر اساس آموزه های 
الهی هزاران ساله خود و فرهنگ برآمده از آن، ارزش های 
اخلاقی و انسانی را همواره سرلوحه کاری خود قرار داده و 
آن را به جهانیان نیز عرضه کرده اند که این یک افتخار غیر 

قابل انکار ایرانیان است.
 ضرغامی کجاست؟

در میان سکوت همه مســئولان اما امروز لااقل از سید 
عزت ا... ضرغامی وزیر میراث فرهنگی که در مورد مسائل 
باربط و بی ربــط اظهارنظر می کند - کــه البته اظهارنظر 
درباره هرچیزی حق او و همه مردم اســت - توقع واکنش 
رسانه ای می رفت و اینکه در ازای آنچه که رخ داده از خود 
سخنی قابل ستایش به زبان بیاورد.  البته گاف دادن خود 
ضرغامی در مسائل تاریخی هم شهره است، به ویژه آنجایی 
که در جلسه دفاع از وزیر شدنش در مجلس، چند تاریخ را 
با هم ادغام کرد و ماجرای شاپور اول و شکست والریانوس را 
اشتباهی، به داریوش اول نسبت داد و در گفته هایش یونان 
و روم و هخامنشیان و ساسانیان درهم آمیخته شد.  اما آن 
گاف ضرغامی در نقد اقدام دولت حسن روحانی بود زمانی 
که در اقدام تامل برانگیز در نشســت خبری رئیس جمهور 
وقت ایران درایتالیا، روحانی به موزه Capitoline دعوت 
شد، جایی که در زیر مجسمه بزرگی از مارک اورل، امپراطور 
رومی ســوار بر اسب، باید ســخنرانی و اظهار نظر می کرد. 
امپراطوری که با ایران به جنگ برخاست. ضرغامی در نقد 
روحانی، آن روز در مجلس می خواست بگوید که اگر تاریخ 
ایران را می دانستیم، می توانستیم از زانو زدن والریانوس در 
برابر شاپور اول )که اشتباه از سوی او داریوش اول خوانده 
شد( بگوییم. ولی حالا که یک نفر از درون ایران چنین درباره 
هخامنشیان و ساســانیان گفته ضرغامی اعتراض خاصی 
نکرده؟ پرسش از وزیر میراث فرهنگی این است که در دفاع 
از ایران و شکوه تاریخی اش مگر یک بام و دوهوا می شود که 
آنکه با شما زاویه دارد را نقد کنید و دیگری را نه؟ اتفاقا الان 
فرصت خوبی بود تا ضرغامی نشان دهد به آنچه که می گوید 
ایمان دارد و به اثبات برساند که دغدغه میراث فرهنگی اش 
واقعی است. ضرغامی خود نیک باید بداند که اکنون مسئول 
فقط ساختمان ها و بقایای به جا مانده از ایران باستان نیست 
که آن را در میراث ملموس خلاصه می کنند بلکه مسئول 
دفاع و حمایت از میراث گرانقدر معنوی و ناملموس از سنن 
ایرانی و جشــن هایش گرفته تا تاریخ آن نیز هست. به نظر 
می آید در ایــن زمینه در کنار نقدهایی کــه به نقدی وارد 
می شود باید از ضرغامی هم این پرســش را کرد که لااقل 
در میان سکوت اکثریت مسئولان کشــور چرا او به عنوان 
وزیر میراث فرهنگی، این بار از در تذکر رسانه ای برنیامد؟ 
به خصوص او که داعیه این را داشت اگر تاریخ می دانستیم، 

می توانستیم از ایران دفاع کنیم.
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ادامه از صفحه اول /  و افزایش تورم روزبه روز تعداد بیشتری 
از خانوارها را دچار فقر مفرط می کند، چگونه می توان انتظار 
داشت مردم و به ویژه جوانان ایرانی به فکر حضور و مشارکت 
در احزاب و تدبیر راهکارهایی برای پویایی و توسعه سیاسی 
ایرانی اسلامی باشند؟ هر چند توسعه سیاسی و فعال و کارآمد 
کردن احزاب همیشه جزء اهداف و آرمان های نخبگان و فعالان 

سیاسی ایران بوده است، اما تا وقتی که بار سنگین اقتصاد، 
شانه های نحیف جامعه ایرانی را خم می کند، این آمال سیاسی 
پاسخ مطلوبی دریافت نخواهند کرد.   از این رو به نظر می رسد 
برای جلوگیری از توقف قطار توسعه سیاسی و اجتماعی، حفظ 
و افزایش اعتبار و مشروعیت داخلی و بین المللی و حفاظت از 
دستاوردهای سیاسی - اجتماعی که ملت ایران در طول تاریخ 

پربار خود کسب نموده اند، مهمترین اولویت دولت در مقطع 
کنونی باید خارج کردن کشور از بحران اقتصادی باشد.  تنها 
از مسیر رفع تحریم ها، خروج از فهرست سیاهFATF، اصلاح 
ساختارهای اقتصاد داخلی، بالا بردن کیفیت و کمیت تولید 
داخلی، رفع مشکلات معیشتی و حفظ قدرت خرید مردم است 
که می توان جانی تازه به کالبد بی رمق جامعه ایرانی بخشید و 
با عبور دادن آن از سطح نیازهای اولیه، راه را برای پرداختن به 
اهداف والاتر از جمله مشارکت سیاسی و حضور فعالانه و مؤثر در 

احزاب سیاسی باز کرد.

مشکلات اقتصادی بلای جان احزاب ایرانی

تحریف اظهارات ظریف در روز روشن!

فضاسازی، تیترهای درشت و حملات غیرمنصفانه علیه دکتر ظریف و تحریف 
اظهارات او در روز روشن پدیده جدیدی نیست. طبیعتا، طراحان و کارگزاران 
این حملات سیستماتیک هم دنبال بحث علمی و شفاف سازی نیستند. اما 
برای کسانی که صادقانه دچار شبهه شده اند این توضیحات را ضروری می دانم. 
البته شبهه و ابهام در مورد سازوکارها و اصطلاحات حقوقی به ویژه در مورد 
ترمینولوژی خاص »حقوق اتحادیه اروپا« نیز اتفاق جدیدی نیست و به وفور 
حتی در جلسات استماع »کمیسیون ویژه بررسی برجام« در مجلس نهم که 
به ریاست آقای دکتر زاکانی تشکیل شده بــود - نمایان می شد. در آن زمان 
هم به کرات در مورد این شبهات در رسانه ها نوشته بودیم. در سال های متعاقب 
نیز بارها به مناسبت های مختلف در برابر شبهه افکنی های مغرضانه توضیحات 
مبسوطی ارائه شد. اما ظاهرا این تلاش ها کافی نبوده و لازم است برای وفاداری 
به حقیقت و تاریخ هم که شده باز هم تکرار کنیم: در ترمینولوژی اتحادیه  اروپا 
واژه Regulation - که در ایران به اشتباه به واژه »آیین نامه« ترجمه و برابر 
دانسته می شود - به قوانینی اطلاق می شود که به محض تصویب در سطح 
نهاد های اتحادیه برای همه کشورهای عضو اتحادیه اروپا لازم الاجراست و 
تاثیر مستقیم Direct effect(( نیز دارد. یعنی Regulation برخلاف نوع 
دیگری از مصوبات اتحادیه اروپا که Directive نام دارد- پس از تصویب دفعا 
در همه کشورهای عضو لازم الاجرا می شود و نیازی نیست پارلمان های ملی 
در هر یک از این کشورها آن را تایید و جهت اجرا Implementation(( در 
نظام داخلی خود به تصویب برسانند. ضمن اینکه Regulation هم تاثیر افقی 
دارد و هم تاثیر عمودی. به این معنا که هم بین دولت و شهروندان رابطه حقوقی 
 Regulation ایجاد می کند و هم بین کشورها با یکدیگر. تاثیرات و اهمیت
در نظام حقوقی اتحادیه اروپا در قضیه موسوم به Van Gend en Loos در 
دیوان عدالت اروپا بررسی و به تفصیل شرح داده شده است. یکی از آثار آن هم 
این است که Regulationهای اتحادیه اروپا بر قوانین داخلی کشورهای عضو 
تفوق دارند! یعنی اگر قانونی در پارلمان ملی یکی از کشورها در مغایرت با یک 
Regulation به تصویب رسید، آن قانون - ولو به درخواست یک شهروند 
ذی نفع قابل ابطال است. دلیلی هم که پیش از برجام تحریم ها علیه ایران به 
عنوان Regulation به تصویب اتحادیه اروپا رسید، این است که اتحادیه 
قصد داشت  با استفاده از نافذترین نوع قانون تحریم ها را برای هر ۲۸ عضو خود 
همزمان لازم الاجرا کند، بدون اینکه پارلمان های آنها تعدیلی در آن اعمال 
کنند. در واقع، Regulation نافذترین حامل یا قوی ترین وسیله ای است 
که تصمیمات )Decision( نهادهای بالادستی اتحادیه اروپا را حمل و در 
وسیع ترین سطح به تحقق می رساند. یعنی یک »تصمیم سیاسی« در سطح 
نهاد بالادستی گرفته می شود و به واسطه Regulation عملا به کشورهای 
عضو ابلاغ می شود. حال، در ضمیمه ۵ پیوست به برجام - که به جزئیات اجرای 
توافق توسط اتحادیه اروپا می پردازد  چهار بار این عبارت ذکر شده که مفاد 
»تصمیم« ]شماره فلان[ شورای اتحادیه اروپایی »تعلیق« Suspend(( و مفاد 
 ))Terminate مربوط به آن )یعنی قانون حاملِ آن تصمیم( لغو Regulation
می شود. حال، بعضی دوستان بدون توجه به مفهوم این اصطلاحات فنی و بعضاً 
بدون در نظر گرفتن مکانیسم ها و انواع قانونگذاری در نظام حقوقی اتحادیه اروپا 
به جای اینکه واژه ها را در بستر خود فهم و تفسیر کنند یا به مباحث علمی روی 
بیاورند  بی تناسب بر روی عبارت Suspend مانور می دهند و کل ماجرا را به 
اتهامات سخیف و بی جا  از جمله این اتهام که #ظریف متن را نخوانده  تخفیف 
می دهند.  حقیقت این است که اگر مذاکره کننده این قسمت از ضمیمه ۵ برجام 
حساسیت خاصی روی این عبارت نداشته، یا اگر دکتر ظریف در جلسه مجلس 
حتی وجود آن را بخاطر نیاورده صرفا به این دلیل است که در چنین بستری اصولا 
وجود این عبارت آنقدرحائز اهمیت نبوده و نیست؛ و هر فرد مطلع دیگری هم که 
اندک شناختی نسبت به ظرافت های حقوق اتحادیه اروپا  از جمله ترمینولوژی و 
سازوکارهای قانونگذاری آن  داشته باشد نیز احتمالا مانند دکتر ظریف، یعنی با 

میزان حساسیتی متناسب با موضوع، برخورد می کرد.

یادداشــت

 رضا نصری
تحلیلگر حقوق بین الملل

لبنان در شرایط 
فعلی تحت 
شدیدترین 
فشارهای 
آمریکایی ها و 
فرانسوی هاست 
و آقای میقاتی 
دنبال همگرایی 
و همسویی با 
همه طرف هاست. 
یعنی هم 
فرانسوی ها را 
راضی کند و هم 
رابطه با ایران 
را ادامه و تحکیم 
بخشد

     گام بعدي توافق براي تنش زدایي از منطقه خواهد بود 
     ایران با تعامل سازنده با برخی نیروهای موجود در افغانستان 

مانع از گسترش داعش شود

      میقاتی در جناح عربستان تعریف می شود
      مردم  عراق نسبت به 

احزاب نا امید هستند

    حسن هانی زاده در گفت و گو با »آرمان ملی« مطرح کرد: 

 بازگشايی سفارت های 
ايران و عربستان؛ بزودی 

  مصیب نعیمی در گفت وگو با »آرمان ملی«:  

ايران به همگرايی منطقه ای به 
دور از نفوذ خارجی ها اعتقاد دارد

آرمان ملی: سفر دوره ای امیر عبداللهیان، وزیر خارجه کشورمان به کشورهای خاورمیانه 
از هفته گذشته شروع شده و ادامه دارد در جریان این سفر چشم انداز مثبتی از سرگیری 
روابط بین ایران و عربستان ترسیم شده است. دستاوردهای سفر منطقه ای وزیر 
امورخارجه و همچنین انتخابات پیش روی عراق در هفته جاری که از هم اکنون با توجه 
به نظرسنجی ها با عدم اقبال عمومی مواجه است از موضوعات قابل بحث این روزهای 
سیاست در ایران و منطقه است. در این راستا »آرمان ملی« با مصیب نعیمی تحلیلگر 

مسائل بین الملل به گفت وگو پرداخته است که می خوانید.

آرمان ملی- سهیل ثابت: منطقه خاورمیانه همواره آبستن حوادث و تنش های گوناگون بوده 
و همین مساله نیز باعث شده تا کشورهای فرامنطقه ای به بهانه استقرار امنیت و کمک به 
صلح و ثبات در منطقه حاضر و در امور کشورها دخالت کنند. این در حالی است که برخی 
معتقدند با روند سازنده مذاکرات ایران و عربستان و احیای روابط دیپلماتیک میان دو 
کشور؛ منطقه نیز می تواند از ثمرات توافق ایران و عربستان بهره مند شود و پای کشورهای 
فرامنطقه ای نیز از خاورمیانه بریده شود. در این خصوص برای بررسی مذاکرات میان ایران 
و عربستان، حملات اخیر داعش به مسجد شیعیان افغانستان و سفرهای اخیر وزیر خارجه 
کشورمان به کشورهای منطقه »آرمان ملی« با حسن هانی زاده تحلیلگر مسائل خاورمیانه 

و جهان عرب به گفت و گو پرداخته است که می خوانید. 
 چشم انداز برقراری روابط ایران و 
عربستان را با توجه به اظهارات اخیر وزیر 
خارجه در سفر منطقه ای چگونه ارزیابی 

می کنید؟ 
بحث رابطه ایران و عربستان مدت ها است که 
با میانجیگری عراق در بغداد یکسری مذاکرات 
دوجانبه انجام شده که نشان می دهد که طرفین 
علاقه مند به از سرگیری روابط هستند و حتی اعلام 
کردند که برای بازگشت رابطه دوجانبه تقریبا نظر 

مساعد دارند. این امر نیاز به 
زمان دارد، چراکه بحث های 
جانبی این قضیه یک مقدار 
بیشتر است؛ بحث حضور و نفوذ 
و دخالت خارجی ها به ویژه 
آمریکایی ها در عربستان، جنگ 
یمن و مخالفت ایران با ادامه و 
پایان این جنگ در حالی که 
عربستان تمایلی ندارد که به 
عنوان ناکام و شکست خورده 
باشد و لذا سعی دارد آنچه را 
که در جنگ به دست نیاورده 
در راهکار پایان جنگ به دست 
آورد. همچنین نحوه روابط 
آینده منطقه که ایران به یک 
همگرایی منطقه ای به دور از 
نفوذ خارجی ها اعتقاد دارد ولی 
عربستان به نوعی وابستگی 
دارد. بحث نفوذ و حضور رژیم 
صهیونیستی در محافل عربی 
حوزه خلیج فارس است که 
یکی از مسائل چالشی است و 

نگرانی جمهوری اسلامی را همراه داشته است. اگر 
چه این اعتقاد است که هرکدام از این کشورها حق 
طبیعی خودشان است که نسبت به سیاست های 
داخلی و منافع خودشان  است را اعمال کنند اما 
یکسری از امور به اعتقاد ایران فراتر از یک وضعیت 
داخلی است. کشاندن رژیم صهیونیستی به این 
منطقه طبیعی است که نه به صلح، نه به امنیت 
و نه به استقرار کمکی نمی کند و حتی چالش ها 
و نگرانی ها را بیشتر می کند. چون آنها به دنبال 
ایجاد چالش در منطقه هستند همان طور که  در 
حوزه اطراف فلسطین این کار را کردند چه در مصر 
و سوریه تحریکاتی کردند و چه در لبنان که همواره 
به دنبال تنش آفرینی هستند. از این رو آخرین نتایج 
این را نشان می دهد که طرفین ایران و عربستان 
برای بازگشت و احیاء روابط سیاسی توافق کامل 
دارند و در آینده نزدیک نتایج ملموسی مشاهده 

خواهد شد. 
 امیر عبداللهیان در جریان سفر دوره ای 
خودشان به لبنان سفر کردند؛ همزمان با 
حضور ایشان در لبنان نجیب میقاتی، نخست 
وزیر لبنان عربستان سعودی را قبله سیاسی 
خودش اعلام کرد، ارزیابی شما از این سفر 

چیست؟
آقای میقاتی با توجه به جایگاه سیاسی که 
داشت در حوزه  نفوذ عربستان تعریف می شود. 
در پاسخ به پرسشی این جمله را گفته و به این 
سبک نبوده است. در مقابل در مورد آوردن نفت 
ایران هم گفته است تا زمانی که غرب ما را تحریم 
می کند نمی توانم نسبت به همکاری و تعامل با 
ایران نظر منفی داشته باشم. لبنان در شرایط فعلی 
تحــت شدیدترین فشارهــای آمریکایــی هــا 
و فرانسوی ها است و خود آقای میقاتی دنبال 
همگرایی و همسویی با همه طرف ها داشته باشد. 

یعنی هم فرانسوی ها را راضی کند و هم رابطه 
با ایران را ادامه و تحکیم کند، عربستان هم از 
همپیمانان قدیمی و سنتی لبنان است. این سخن 
به معنی تضاد نیست بالاخره  اگر حزب ا... کاملا 
با ایران است، نخست وزیر هم خودش را جزو 
مجموعه عربستان می داند و این جمله »قبله 
من عربستان است« بعدا  تفسیر کرده قبله همه 
ما در عربستان است ولی با شروط و برنامه که به 
پارلمان لبنان را ارائه کرده و نخست وزیری را قبول 
کرده مانند حمایت از مقاومت، 
پذیرش نظرات جریان هشت 
مارس، که کاملا با مجموعه  
مخالف  عربستان  به  وابسته 
هستند، این نشان می دهد که 
میقاتی سعی می کند ترازویی 
ایجاد کند تا حداقل از تنش ها 
و فشارهای عربستان و آمریکا 

جلوگیری کند.
در  عراق  انتخابات   
هفته جاری در حالی برگزار 
می شود که نظرسنجی ها از 
عدم اقبال عمومی عراقی ها 
به انتخابات حکایت دارد، در 
این مورد نظر خود را بیان 

کنید؟
با توجه به نتایج انتخابات 
قبلی و عملکردهای پارلمان های 
گذشته عراق مردم اولا نسبت 
به انتخابات خیلی روی خوش 
ندارند و آن را سرنوشت ساز 
نمی دانند و ثانیا به احزاب و 
روش های حزبی ناامید هستند و احساس می کنند 
احزاب در راستای منافع حزبی و گروهی خود 
عمل می کنند. لذا این بار پیش بینی می شود افراد 
مستقل بیشتر جا داشته باشند هرچند هنوز در 
عراق ساختاری برای ارائه افراد مستقل نیست و 
افراد مستقل موقعیت، سرمایه و امکاناتی ندارند که 
خودشان را به خوبی معرفی کنند. از این رو انتخابات 
این دوره عراق احتمالا چالشی خواهد بود ولی 
بسیاری از افرادی که در دوره قبل به صورت جمعی 
وارد شدند این بار شانس ورود به مجلس را ندارند. 
عدم استقبال عمومی قابل پیش بینی است و به نظر 
می رسد فعالیت هایی مانند دعوت مراجع دینی از 
مردم برای شرکت در انتخابات احتمالا تا آخرین 
مرحله بالای ۴۰ تا ۴۵ درصد پیش بینی می شود در 

انتخابات شرکت کنند. 
 انتخابات چه تاثیری در سرنوشت حشد 

الشعبی خواهد داشت؟
پارلمان جدیــد در همــه محافل عراق تاثیر 
خواهد داشت. از هم اکنون با توجه به درصد نسبی 
طوایف عراقی)شیعیان، اهل سنت،کردها و...(

پارلمان جدید هم از نظر ساختاری خیلی با پارلمان 
گذشته تفاوت نخواهد داشت. شاید افراد با نفوذتری 
بیایند وگرنه از نظر نسبت طوایف و مذاهب همان 
اکثریت با توجه به تقسیم بندی های گذشته، تکرار 
خواهد شد. هر پارلمانی تشکیل شود نسبت به 
حشد الشعبی وظیفه دارد چون حشد الشعبی 
مجموعه کاملا رسمی و دولتی است و همچنین 
نفوذ و حضوری که در افکار عمومی و اکثریت 
جامعه عراق دارد، حامیان حشد الشعبی می توانند 
فراکسیون اکثریتی در پارلمان ایجاد کنند چه برسد 
به اینکه پارلمان بخواهد از حشد الشعبی حمایت 
کند. قطعا حشد الشعبی بیش از گذشته در پارلمان 

حضور و نفوذ خواهد داشت.

 حمله تروریستی شامگاه جمعه داعش 
به مسجد شیعیان در قندوز افغانستان با چه 

اهداف و نیاتی انجام شد؟
اتفاقاتی که در مسجد سید آباد در ولایت قندوز 
رخ داد نتیجه وجود یک سناریوی از پیش  طراحی 
شده برای ایجاد نا امنی در منطقه و انتقال این نا امنی 
به داخل مرزهای ایران است. برآیند گزارش ها نشان 
می دهد که از مدت ها پیش عوامل موساد با استقرار در 
جنوب قفقاز و در منطقه مرزی شمال غربی ایران در 
آذربایجان تلاششان بر این  بوده است که یک سناریوی 
از پیش تعیین شده با شرکت آذربایجان، پاکستان، 
ترکیه و آمریکا را برای ضربه زدن به کشورهای مستقل 
منطقه مخصوصا ایران که به عنوان محوری ترین 
کشور منطقه تلقی می شود برای ایجاد جنگ مذهبی 
در افغانستان ایجاد کنند. لذا خروج شتاب زده نیروهای 
آمریکایی در این چارچوب قابل تعریف است. به دلیل 
اینکه آمریکایی ها قدرت را به طالبان دادند در حالی 
که ۲۰ سال با طالبان جنگیدند و سپردن قدرت به 
طالبان نیز نشان می دهد که آمریکایی ها قصد ندارند 
که افغانستان به یک مرحله از ثبات و استقرار برسد. 
فلذا همزمان با خروج آمریکایی ها از افغانستان عوامل 
موساد نسبت به انتقال داعش از سوریه و عراق به 
افغانستان تلاش کردند و موفق شدند تا گروهک های 
تروریستی از جمله داعش را در مناطق شمالی که 
عمدتا شیعیان در آنجا قرار دارند منتقل کند. انتقال 
داعش موجب شده که این ناامنی ها در افغانستان پس 
از خروج آمریکایی ها گسترش پیدا کند و این عملیات 
انتحاری و  تروریستی که در مسجد شیعیان واقع در 
قندوز شکل گرفت مقدمه ای برای ایجاد جنگ داخلی 
و انتقال نا امنی و ناآرامی ها به مرزهای شرقی ایران 
است. فلذا یک سناریوی خطرناک با حضور موساد 
و اسرائیل در آذربایجان همین نا امن کردن منطقه 
است که ممکن است جنوب قفقاز را هم در بر بگیرد. 
لذا جمهوری اسلامی ایران با قدرت و هوشمندی بالا 
باید تمام تحرکات اسرائیل و تمام همپیمانانش را زیر 
نظر بگیرد. رزمایش اخیری که در شمال غرب ایران 
تحت عنوان فاتحان خیبر صورت گرفت نیز طبعیتا در 
پاسخ به حضور اسرائیل در کنار مرزهای ایران است. در 
نتیجه از این دست اتفاقات یعنی انفجارها و نا امنی ها 
در آینده علیه شیعیان افغانستان رخ خواهد داد که 
ایران باید با همکاری کشورهای دوست منطقه و از 
جمله هوشمندی و تعامل سازنده با برخی نیروهای 
موجود در افغانستان مانع از گسترش حضور داعش 

در افغانستان بشود. 
 دولت سیزدهم همواره به مساله توجه به 
همسایگان و کشـــورهای منطقه تاکید داشته  
و در همین راستــا نیز اخیرا وزیر امور خارجه 
سفرهایی به بـرخی کشورهای منطقه داشته 
است؛ سفرهای آقای امیر عبداللهیان را چگونه 

تحلیل می کنید؟
سفـــرهای آقــای حسین امیر عبداللهیان وزیر 
خارجه ایران به روسیه، لبنان و سوریه در چارچوب 
تلاش دولت سیزدهم برای ایجاد همفکری و همگرایی 
در بین کشورهای تاثیر گذار منطقه قرار دارد. روسیه 
یکی از همپیمانان قدرتمند ایران است که تعامل 
نسبتا سازنده ای با ایران در حوزه  های سیاسی، امنیتی 
و مخصوصا در حوزه برجام  دارد و لذا سفر به مسکو 
در چارچوب تلاش ایران برای بازگشت مجدد به 
میز مذاکره در وین است و روسیه نیز اصرار دارد 
که ایران هر چه سریعتر به مذاکرات وین بازگردد و 
تحریم ها هرچه زودتر برداشته شود. در سفر به لبنان 
آقای امیر عبداللهیان مساله کمک به ملت  لبنان 

را مدنظر داشته مخصوصا اکنون که لبنان شاهد 
بحران سوخت است و ایران این آمادگی را دارد که 
به دولت و ملت لبنان کمک کند. هر چند قدرت های 
منطقه ای و فرامنطقه ای هم بر روی برخی جریان های 
سیاسی لبنان تاثیر دارند. در سفر به سوریه نیز آخرین 
رایزنی ها برای پاکسازی این کشور از گروهک های 
تروریستی صورت گرفت. دیدار آقای امیر عبداللهیان 
با آقای فیصل مقداد و وزیر خارجه و بشار اسد رئیس 
جمهور سوریه می تواند فضای تعامل بیشتری میان 
ایران  و سوریه مخصوصا در حوزه محور مقاومت 
به وجود آورد و ایران این آمادگی را دارد که پس از 
بحران سوریه در بازسازی این کشور مشارکت فعالی 

داشته باشد. 
 مذاکرات میان ایــران و عربستان به گفته 
طرفین روند مثبت و سازنده ای داشته و وزیر 
خارجه کشورمان نیز از به توافق رسیدن این 
دو کشور در برخی موضوعات خبر داده؛ اساسا 
روند مذاکرات میان تهران و ریاض را چگونه 

می بینید؟
مذاکرات ایران و عربستان از شش ماه گذشته در 
بغداد آغاز شده که البته این مذاکرات بسیار طولانی، 
فشرده و نفسگیر است. به دلیل اینکه مشکلاتی که 
بین عربستان  و ایران وجود دارد مشکلات کاملا کهنه  
و قدیمی است و باید از رهگذر مذاکرات این مشکلات 
حل شود. برخی از مشکلات موجود بین ایران و 
عربستان در این مذاکرات به یک خروجی مثبت و 
قابل قبولی رسیده اما در خصوص مساله پایان دادن به 
جنگ یمن و اینکه باید حوثی ها و انصارا... در ساختار 
سیاسی یمن مشارکت داشته باشند و انتخاباتی آزاد 
با شرکت همه طیف های سیاسی در یمن برگزار شود 
یکسری دیدگاه های مختلفی میان دو تیم ایران و 
عربستان وجود دارد که هنوز به یک نقطه قابل اتکایی 
نرسیده است. پیش بینی می شود که طی هفته های 
آینده سفارت عربستان در تهران و همچنین سفارت 
ایران در ریاض بازگشایی شود و تبادل هیأت های 
دیپلماتیک نیز از سر گرفته شود. مسائل دیگری هم 
وجود دارد که به تدریج حل و فصل می شود و این 
نشان می دهد که ایران برای همکاری و همگرایی با 

کشورهای حوزه خلیج فارس کاملا جدی است. 
 تاثیر توافق ایران و عربستان را در تحولات 
منطقه ای و ایجاد آرامــش احتمالی در برخی 
کشورها مثل یمن و ... را چگونه تبیین می کنید؟

طبیعی است که همکاری ایران و عربستان می تواند 
در کاهش تنش های منطقه ای موثر باشد. عربستان در 
طول ده سال گذشته نقشی تخریبی در عراق، سوریه، 
لبنان و حتی در افغانستان ایفا کرده و تلاش کرده 
جبهه مشترکی با شرکت برخی رژیم های مرتجع 
و حتی با آمریکا و رژیم صهیونیستی ایجاد کند. اما 
تغییراتی که در کاخ سفید رخ داد و شکست دونالد 
ترامپ در ریاست جمهوری ۲۰۲۰ باعث شده تا فضای 
جدیدی بر جامعه جهانی حاکم شده و تیم جو بایدن 
خیلی نگاه مثبتی نسبت به عربستان نداشته باشد و 
به همین دلیل عربستان الان احساس انزوای شدید 
می کند و راه برون رفت از این انزوا همکاری با ایران 
است. خود عربستان هم تمایل دارد تا در سیاست های 
گذشته خود تجدید نظر کند و به نظر می رسد با توجه 
به تاثیری که عربستان بر روی کشورهای عرب منطقه 
مخصوصا کشورهای خلیح فارس و جامعه اسلامی دارد 
ایران و عربستان می توانند در آینده از رهگذر همکاری 
و تبادل نظر تنش ها و بحران های منطقه ای را کاهش 
دهند و به سمت یک وفاق ، استقرار، آرامش و توسعه 

پایدار حرکت کنند.


